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Consell de Barri del Baix Guinardó 
 

Data: 18 d’octubre de 2023 a les 19:00 hores. 
Lloc: Seu del Districte - Ronda del Guinardó, 49 

 
 
Assistents:  

-Taula: Josep Lluís Rabell (Regidor d’Horta-Guinardó), Clara Jakqueline Baca 
(Consellera del Districte Horta-Guinardó i Consellera del barri), Enric Buscarons 
(Vicepresident del Consell de Barri del Baix), Sergi Perea (Conseller Tècnic del 
Districte Horta–Guinardó), Elena Amat (Gerent d’Horta-Guinardó), Pere Xavier 
Sirvent (Director de Mercats i Projectes), Eric Pintors (Director d’Obres i 
Manteniment),  Andreu Parera (Tècnic participació ciutadana). 

 

Ordre del dia: 
1. Renovació de la Comissió de Seguiment i la Vicepresidència del Consell de barri 

2. Seguiment d’obres i projectes al barri 

3. Trasllat Mercat de l’Estrella 

4. Accessibilitat i manteniment al barri 

5. Centre Residencial Integral del Baix Guinardó 

6. Torn obert de precs i preguntes 

Desenvolupament de la sessió. Temes tractats i recull d’acords. 
 
La Consellera del barridona pas al Regidor del Districte, Josep Lluís Rabell, que inicia la 
sessió i explica els punts de l’ordre del dia. 
 
1. Renovació de la Comissió de Seguiment i la Vicepresidència del Consell de Barri  

Andreu Parera, Tècnic de participació ciutadana,  fa l’explicació de la renovació de la 
Comissió de Seguiment, renovació que es fa cada quatre anys a l’inici de cada nou 
mandat. A la primera fase es fa una presentació del procés de renovació davant del 
Consell de Barri, on som actualment. A la fase dos, les persones que es vulguin 
presentar a la Comissió de Seguiment ho hauran de fer mitjançant la plataforma 
Decidim.Barcelona fins a 3 dies abans de la propera Comissió de Seguiment. Una 
vegada presentades totes les candidatures, en una tercera fase es fa una validació 
durant el primer trimestre del 2024 i es fa una preselecció i, a la fase quatre i última és 
on es farà la votació de les candidatures presentades. La votació és sobre el conjunt de 
candidatures i l'aprovació és amb majoria simple dels vots emesos.  
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El procés és exactament igual per a la renovació de la Vicepresidència del Consell de 
Barri. L'única cosa que canvia és a la fase quatre, on la votació es fa per a cada 
candidatura i l’aprovació requereix ⅔ sobre el total d’assistents.  
 
2. Seguiment d’obres i projectes al barri 
 Pren la paraula el Regidor, Josep Lluís Rabell, per explicar els principals projectes que 
es portaran a terme durant aquest mandat.  
 

➔ Dipòsit Municipal Carrer Thous: Ara per ara, l’empresa BSM ha deixat en stand 
by la construcció d’aquest pàrquing perquè els suposa una alta inversió tot i que 
manté oberta la porta per continuar parlant amb la regidoria.  

➔ Estat Parc de les Aigües: El problema del Parc de les Aigües és causat per 
l’horari d’obertura, que el veïnat demana hi pugui accedir abans; es parlarà amb 
Parcs i Jardins. Hi ha un pressupost per la renovació de l’enllumenat del parc i 
serà de 317.000 euros.  

➔ Torrent de Lligalbé: S’està treballant amb els veïns per poder trobar una solució 
menys perjudicial per als veïns que hi viuen. Es farà una reurbanització de l’espai 
que avui en dia necessita una endreça. Està en mans d’urbanisme i planejament 
el destí d’aquestes illes.  

➔ Millora d’accessibilitat al carrer de Lepant – Llorens i Barba: Ja hi havia un 
projecte de millora de l’accessibilitat de la cruïlla per tal de suavitzar els pendents 
actuals, els passos de vianants i dels usos que se’n fan. El mes de juny es va 
realitzar l’aprovació tècnica del projecte i, abans de finalitzar aquest any, es farà 
l’aprovació administrativa. L’obra té una execució de 3 mesos aproximadament en 
el curs del 2024. Pressupost d’execució: 110.000 €. 

➔ Protegim Escoles: Escola Mas Casanovas: Obra executada. Inversió: 55.000 € 
Pacificació del carrer i protecció per l’escola.  

➔ Àrea de gossos Hiroshima: Hi haurà una ampliació d’una de les àrees de 
gossos existent i una restitució de la segona; comporta endreçar, refer el terra i el 
perímetre. Projecte executiu està en redacció, és un projecte fàcil i durarà 
aproximadament un mes. Pressupost estimat: 120.000 €.  

➔ Túnel de la Rovira: És un túnel que presenta moltes deficiències, sobretot pel 
que fa a la seguretat i que demana una modernització dels elements de seguretat 
estàndards, sortides d’emergències, senyalitzacions, etc. Suposa una necessitat  
urgent atesa la funció de mobilitat que té. Aquesta remodelació és un preludi de la 
modificació que s’haurà de fer a la rambla del Carmel. El projecte pressupostat 
està en fase de validació tècnica, el pressupost estimat és de 16.8M d’euros. Està 
previst que les obres s’iniciïn el 2n trimestre 2024 amb una duració d’11 mesos.  

➔ Obres de reurbanització C. Pi i Margall: És una obra que està en estat 
d’execució, en un principi la data de finalització és aquest mes de novembre 2023. 
Ha representat un pressupost de 12,8 M d’euros.  

➔ Pavelló Sardenya: L’actuació consistirà en la construcció d’un pavelló amb noves 
pistes esportives cobertes i una sala polivalent, estarà situat a l’espai que es troba 
delimitat per l’Escola de les Aigües, l’Institut Teresa Pàmies i l’Escola Bressol 
Marina. Estan pendents de l’autorització final del Ministeri de Defensa, que és qui 
té la titularitat d’aquests terrenys i els ha de cedir. El pressupost estimat aquí és 
d’11,1M d’euros; no forma part del pressupost del districte, ja que és una obra 
gran.   
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➔ Nova Universitat Blanquerna: Nova Universitat Blanquerna: a la part baixa del 
barri. Vinculada a l’Hospital de Sant Pau per temes de recerca i mèdics. S’està 
preparant el projecte. S’està licitant la llicència d’enderroc, i d’ençà que s’atorga la 
llicència d’enderroc hi ha un període de 3 anys per executar-lo i un any per 
començar-lo. Execució d’obra: es preveu una durada de 3 anys.  

➔ Autobusos Baix Guinardó: Des de Mobilitat han estat estudiant quatre 
alternatives que s’han exposat al Districte, acordant que la millor solució pel barri 
és ampliar el recorregut del bus turístic.  

➔ Canvis en la zona regulada d’estacionament: Sergi Perea agafa la paraula i 
explica que actualment la zona regulada d’estacionament número 17, que reuneix 
Guinardó (Zona Sud) i Baix Guinardó, ha quedat petita i han decidit unificar-les i, 
per tant, els veïns i veïnes del Baix Guinardó podran aparcar als dos barris.  

 
3. Trasllat Mercat de l’Estrella  

Els senyors, Pere Xavier Sirvent (Director de Mercats i Projectes) i Eric Pintors (Director 
d’Obres i Manteniment) agafen la paraula per poder parlar del mercat. Per començar, el 
pensament de fer aquest trasllat és causat per la detecció de diverses patologies 
combinades que demanen actuacions i mesures a curt termini i fer-ne un seguiment 
continu i que obliguen a fer una remodelació integral del mercat. Es marquen uns criteris 
funcionals amb unes anàlisis d’ubicació i uns estudis previs  que porten a fer un 
projecte, una aprovació i, en conseqüència, unes obres. De totes les ubicacions, s’ha 
decidit que el mercat provisional estigui sobre la làmina d’aigua del llac dels Jardins del 
Baix Guinardó.  

4. Accessibilitat i Manteniment al barri 

Des de la plataforma Decidim.Barcelona, es va proposar com a un punt de l’ordre del 
dia poder parlar del manteniment que s’ha fet en els carrers del barri entre la Ronda del 
Guinardó i la Travessera de Gràcia, és a dir: Castillejos, Padilla, Cartagena, Lepant i el 
carrer Alcalde de Móstoles, per revaluar els treballs i manteniments que s’havien fet en 
aquests vials. Són acotacions que ha fet la brigada del Districte, és a dir, de petit 
manteniment.  
- Carrer Cartagena: 12 actuacions, 17.800 euros.  
- Carrer dels Castillejos: 13 actuacions, 8.500 euros.  
- Carrer Padilla: 49 actuacions, 8.100 euros. 
- Carrer de Lepant: 32 actuacions, 29.200 euros. 
- Carrer Alcalde de Móstoles, 23 actuacions, 23.100 euros. 

 
5. Centre Residencial Integral del Baix Guinardó  

Atén a les persones que es troben en situació de vulnerabilitat, persones sense sostre i 
amb addicions. És un equipament que ha estat treballant i continua així, que ha ajudat a 
la salut física i emocional de les persones que han estat ateses. Hi ha una part de 
l’equipament per l’atenció a dones afectades per violència de gènere. Es fa un 
seguiment molt acurat per que l’impacte no tingui incidència en l’entorn. Valoració 
positiva per part del Districte.  
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6. Torn obert de preguntes  

En primer lloc, el Regidor convida a intervenir a les persones que han formulat 
preguntes per escrit. Es contesten les qüestions i, si no és possible disposar de la 
resposta de forma immediata, s’informa que es farà arribar la informació al/la ciutadà/na 
a través de la modalitat escollida al full d’intervenció.  

 
Intervenció  Resposta 
Antonio Jimeno, veí  
- Situació de l’arbrat, concretament al 

carrer de Praga, fa molts anys que 
s’hauria d’haver fet un projecte 
consensuat amb els veïns, però no es 
va fer;  en l’últim mandat es va dir que 
es farien unes reunions per fer el 
projecte, però no es van fer. Els arbres 
estan molt malament. No entenen per 
què s’han fet unes obres que no s’han 
demanat (Pi i Margall) i aquesta que 
porta tant temps, no es fa.  

Gerent: 
- És cert que en l’últim mandat aquest 

projecte no s’ha avançat, però està a 
la llista de les prioritats d’aquest 
proper mandat, es farà un nou 
projecte participatiu amb tot el veïnat.  

 
 

Resu Montes, veïna 
- No s’està respectant al barri perquè fa 

molts anys que diuen que no volen un 
mercat a un parc, el que s’ha de fer és 
fer més parcs i no destruir els que ja 
tenen.  

- És necessari més neteja als carrers de 
tota Barcelona.  

Regidor:  
- És un projecte ja molt encarrilat per  

la limitació de l’afectació que tindria 
aquesta opció i, en segon lloc, el seu 
caràcter provisional; el parc no s’està 
en perill.  

Anna Claveguera, l’Associació Salvem el 
Parc dels Jardins del Baix Guinardó 
- El tema que avui ens ocupa és la 

resolució d’una mala gestió del govern 
anterior, fa molts anys que el mercat 
necessita aquestes millores. La 
negociació per poder fer aquest trasllat 
es va parlar amb l’Associació de veïns 
del Baix Guinardó, la qual no 
representa al veïnat. S’ha perdut la 
credibilitat de la taula, ja que les seves 
paraules estan plenes de 
contradiccions. Es pregunten que què 
faran: vèncer o convèncer? Demanen 
que es replantegin la situació i que 
siguin transparents. 

- La seva associació no està en contra 
dels paradistes sinó en contra del 
Consistori que no sap trobar solucions 
raonables.  

Sr. Pere Xavier Sirvent:  
- Quan es detecta el problema al 

mercat, recuperant espais i parades, 
es van trobant afectacions i 
problemes estructurals que fan que 
es faci una prospecció de la situació 
del mercat. Ells havien començat a 
reubicar paradistes i a fer una 
reforma continguda sense intenció 
d’anar a cap mercat provisional, ja 
que el que necessitava el mercat era 
una millora en logística i comunicació 
bona de les dues plantes.  

Roser, veïna 
- No volen el mercat al parc i demanen 

altres opcions i veure el projecte amb 
antelació.  

Sr. Eric Pintors: 
-  El projecte modificat, executiu del 

mercat provisional no està acabat ni 
tancat; aquest projecte està previst 
que el tinguin a final del 2023. Avui 
dia la previsió és d’uns 6 M d’euros. 
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La planificació és que les obres 
puguin començar mitjans del 2024 i 
que a finals es pugui traslladar. El 
mercat provisional ha de funcionar 
durant 2 anys i mig.   

Paquita López, veïna  
- Demana que en aquesta legislatura 

s’escolti i es tirin endavant els 
projectes, però que sobretot s’escolti 
els veïns.  

- Torrent de Lligalbé: demana que fins 
que no estigui tot resolt no es torni a 
canviar tot l’espai públic a una altra 
titularitat, fa cinc anys que negocien. 

Gerent: 
- S’han reunit recentment amb 

Planejament i estan a l’espera que 
els portin la nova proposta, l’espai 
central serà verd i no hi aniran 
habitatges.  

Maria Remedios, veïna i sòcia de 
l’Associació Salvem el Parc dels Jardins 
del Baix Guinardó 
-  No són una plataforma, són associació 

de veïns degudament legislada i 
registrada per defensar els parcs i 
jardins del barri.  

- Demanen informació i vista prèvia de 
tota la documentació i l’expedient del 
projecte del traspàs del Mercat de 
l’Estrella. Demana la notificació de 
quan es faci el traspàs per poder 
recórrer contra la decisió.  

Sr. Pere Xavier Sirvent:  
- El lloc escollit ve donat perquè les 

proporcions del parc i les que fa el 
mercat no serien tan elevades.         
La conclusió d’arribar a aquest lloc 
no és improvisada, es va mirar que la 
peça que es col·locava pogués 
afectar el menys possible les 
activitats de la gent. I com que les 
fonts a Barcelona s’han hagut de 
buidar i trigaran a tornar a funcionar, 
es va decidir posar el mercat 
provisional allà.  

Sr. Eric Pintors:  
- El projecte està penjat i es pot veure 

al portal de contractació pública tant 
de l’Ajuntament de Barcelona com al 
portal de la Generalitat de Catalunya.   

Jordi, veí,  
- Ha sigut un calvari el carrer de 

Cartagena amb el sentit del trànsit.  
- Semàfor del carrer de la Ronda del 

Guinardó cantonada Castillejos està 
situat de tal manera a primera hora del 
matí hi ha un embús de gent i cotxes. 

- Error de mobilitat al carrer Thous i 
prohibir els autocars que es queden 
enganxats allà.  

- Usuari del telèfon del civisme, li va 
costar molt que en el seu moment 
canviessin un contenidor de lloc. Ara 
demana més contenidors grisos a la 
Ronda Guinardó amb el Carrer Thous, 
la resta de reciclatge estan a 150 
metres. 

- Falta civisme en el barri.  

Conseller Tècnic:  
- Li dona la raó amb el tema dels 

autobusos del carrer Thous, demà 
(19/10) hi ha Taula de Mobilitat del 
Districte i es parlarà d’aquest tema 
com a prioritat per poder fer el 
protocol de la senyalització de 
prohibits autocars.  

- El trucaran pel tema dels 
contenidors.  

Pilar Teixidor, veïna del Carrer de Praga 
- Insistir sobre la urgència de fer alguna 

cosa en aquell carrer per problemes de 
seguretat, els parterres i el paviment 

Gerent: 
- Es reuniran amb els veïns per poder 

parlar amb calma de totes les 
mancances que té el carrer i que 
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estan malmesos.   s’han d’arreglar.  
David Costa, veí  
- Mancances en l’àrea de gossos dels 

Jardins d’Hiroshima, no s’ha fet 
manteniment en dos anys, falten 
arbres, bancs, sorra i fa que surti la tela 
negra que protegeix el terra, tanques 
baixes...  

- Autopista del carrer de Padilla. No fan 
falta les sirenes de les ambulàncies en 
certes hores de la matinada.  

 

Carlos López, veí  
- Als bancs, hi ha fustes que són de 

mala qualitat.  
- L’espai dels gossos és insuficient per la 

quantitat de gossos que té la gent en el 
barri. Hi ha moltes mancances de 
manteniment.  

- S’estan tallant molts arbres en el barri i 
estan cansats.  

Gerent:  
- Es reuniran amb els veïns per poder 

parlar amb calma de totes les 
mancances que té l’àrea de gossos 
dels Jardins d’Hiroshima. 

Veí,  
- S’acceptin les modificacions que han 

demanat els veïns sobre el Torrent de 
Lligalbé.  

- S’ha parlat sobre el projecte de 
remodelació del Túnel de la Rovira, ja 
era hora i demana que es faci alguna 
cosa amb les persones i patinets que 
transcorren per allà.  

- Zona verda degradada en el carrer de 
Padilla 395-397.  

Regidor: 
- Es pren nota de les irregularitats i les 

perilloses situacions que es fan al 
Túnel de la Rovira.  

Patricia Moya, veïna 
- Que es pensin bé on ha d’anar el 

mercat, hi ha altres ubicacions. No 
tenen projectes, només paraules.  

- Urbanisme de l’Àrea Metropolitana de 
la Generalitat, diu que no pot anar el 
mercat a la ubicació escollida. Que es 
queden sense espai funcional.  

Sr. Eric Pintors:  
- S’està fent un estudi de logística per 

tal de no afectar els vianants al parc 
amb la rampa que hi ha al carrer de 
la Marina.  

Andreu Rojas, veí 
- Li volen preguntar sobre el trasllat 

d’altres equipaments d’altres districtes, 
sense consens veïnal, que volen fer o 
que ja han fet.  

- Dues preguntes al Sr. Rabell, l’Hotel 
Aristol continuarà fent servei 
sociosanitari amb la llicència hotelera? 
I no com a residència per a 
drogodependents? Com és que no s’ha 
fet cap menció en el nou concurs de la 
distància amb l’escola?  

- El trasllat del dipòsit municipal no es fa 
perquè s’hagi sentit als veïns sinó 
perquè a l’empresa BSM els hi surt 
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molt car. Volen per escrit que no es 
farà aquest dipòsit.  

- Del trasllat del Mercat de l’Estrella 
només sol·licita que se’ls faciliti la 
documentació que fa mesos que 
demanen.  

Antonio, veí 
- Mobilitat amb els autobusos del carrer  

de Cartagena, molta contaminació 
acústica, ambiental, demana un canvi 
de sentit de les línies turístiques.  

- Si hi ha afectacions en el centre de 
drogodependència.   

Gerent:  
- Es posarà una parada davant del 

Parc Güell perquè així els turistes no 
massifiquin les línies d’autobús 
regular. Pel que fa a la trajectòria del 
carrer de Cartagena que passen 
molts autobusos, buscar un 
recorregut alternatiu perquè no pugin 
per allà.  

 Roman, veí 
- Està en contra de la ubicació del 

mercat en el parc. Ha de ser un canvi 
consensuat amb els veïns.  

 

 
Dóna per finalitzada la sessió del Consell de Barri a les 21:50 hores. 

 
El contingut de la sessió es pot visualitzar sencer a través de l’enllaç: 
https://www.youtube.com/watch?v=fPyMNvg7_4o  
 
 

https://www.youtube.com/watch?v=fPyMNvg7_4o

